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w sprawie wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy wyrażenia opinii dotyczącej spełnienia 
warunków prowadzenia studiów na określonym kierunku, poziomie i profilu oraz związku 
studiów ze strategią uczelni w ramach postępowania z wniosku Akademii Humanistyczno-
Ekonomicznej w Łodzi o pozwolenie na utworzenie studiów na kierunku informatyka na 
poziomie studiów drugiego stopnia o profilu praktycznym, prowadzonego przez Ministra 
Edukacji i Nauki pod sygn. DSW-WNN-8014.155.2021.2.RL 
 

§ 1 
Na podstawie art. 245 ust. 4 i 5 w zw. z art. 258 ust. 1 pkt 2 ustawy z dnia 20 lipca 2018 r. – 
Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce (t.j. Dz. U. z 2021 r. poz. 478 z późn. zm.) Prezydium 
Polskiej Komisji Akredytacyjnej: 
 
uchyla negatywną opinię wyrażoną w uchwale Prezydium Polskiej Komisji Akredytacyjnej 
nr 737/2021 z 22 lipca 2021 r. dotyczącą spełnienia warunków prowadzenia studiów na 
określonym kierunku, poziomie i profilu oraz związku studiów ze strategią uczelni 
w ramach postępowania z wniosku Akademii Humanistyczno-Ekonomicznej w Łodzi 
o pozwolenie na utworzenie studiów na kierunku informatyka na poziomie studiów 
drugiego stopnia o profilu praktycznym i pozytywnie opiniuje wniosek. 
 
Prezydium Polskiej Komisji Akredytacyjnej, uwzględniając opinię zespołu odwoławczego, 
uznało, iż wyjaśnienia, dodatkowe informacje i dokumenty uzupełniające przedstawione we 
wniosku Akademii Humanistyczno-Ekonomicznej w Łodzi o ponowne rozpatrzenie sprawy 
wyrażenia opinii dotyczącej spełnienia warunków prowadzenia studiów na określonym 
kierunku, poziomie i profilu oraz związku studiów ze strategią uczelni w ramach 
postępowania z wniosku o pozwolenie na utworzenie studiów na kierunku informatyka na 
poziomie studiów drugiego stopnia o profilu praktycznym uzasadniają zmianę opinii 
wyrażonej w § 1 uchwały nr 737/2021 Prezydium Polskiej Komisji Akredytacyjnej z dnia 22 
lipca 2021 r. i pozytywnie opiniuje wniosek.  
 
Podstawę wydania negatywnej opinii stanowiły następujące zarzuty:   
 
1. Nie jest spełniony warunek określony w § 5 rozporządzenia Ministra Nauki i Szkolnictwa 

Wyższego  z dnia 27 września 2018 r. w sprawie studiów (t.j. Dz. U. z 2021 poz. 661), 
w którym mowa o tym, że  w przypadku rozpoczęcia kształcenia na nowym kierunku 
program studiów jest realizowany z wykorzystaniem infrastruktury niezbędnej do 
prowadzenia kształcenia, w zakresie przewidzianym w tym programie, od dnia 
rozpoczęcia prowadzenia zajęć na tym kierunku. We wniosku brak jest informacji na 
temat specjalistycznych laboratoriów i oprogramowania do zajęć z technologii 5G, 
obliczeń w chmurze, programowania urządzeń mobilnych, interakcji człowiek-komputer, 
przetwarzania muzyki oraz grafiki, układów elektronicznych oraz dla zajęć w modułach 
specjalnościowych. 
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Stanowisko Uczelni 
We wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy Uczelnia przekazała zwięzłe informacje na 
temat istniejących pracowni i ich wyposażenia. Uczelnia poinformowała, iż posiada: 

1) Pracownie do zajęć z technologii 5G, projektowania sieci komputerowych, sieci 
mobilnych i komórkowych WLAN, bezpieczeństwa w sieciach oraz sieci 
rozległych. Sale wyposażone są w różnorakie symulatory działania 
i projektowania sieci, takie jak GNS3 oraz ns-3 z modułami odpowiedzialnymi za 
technologie 5G, np. mmWave. Wnioskodawca posiada ponadto szeroki zakres 
sprzętów działających w infrastrukturze WLAN. 

2) Pracownie do zajęć z obliczeń w chmurze, analizy danych, podstaw zarządzania 
i bezpieczeństwa systemów baz danych, baz danych oraz systemów baz danych 
NoSQL. Wraz z wykupieniem subskrypcji Azure Devtools for Teaching 
Wnioskodawca wszedł w posiadanie licencji na oprogramowanie bazodanowe 
(relacyjne, tj. SQL, i nierelacyjne, czyli NoSQL), hurtownie danych, 
oprogramowanie do analizy danych i nauczania maszynowego. Uczelnia daje 
możliwość studentom do nieodpłatnego korzystania z chmury Microsoftu w celu 
wykorzystania wersji webowych wcześniej wymienionego oprogramowania, tak 
jak i wykonywania obliczeń w chmurze. 

3) Laboratorium programowania urządzeń mobilnych. Uczelnia zakupiła 25 
urządzeń z systemem Android różnych producentów oraz łącznie 35 sprzętów 
marki Apple, co daje możliwość projektowania aplikacji na każdą popularną 
platformę mobilną. 

4) Pracownię do zajęć z interakcji człowiek–komputer. Wnioskodawca posiada na 
wyposażeniu wiele sprzętów umożliwiających wszelakie interakcje na linii 
komputer–ludzkie zmysły, jak i dających możliwość wprowadzania 
najróżniejszych danych do systemów komputerowych. Do urządzeń „wejścia” 
możemy zaliczyć m.in. sprzęt do obsługi komputera za pomocą wzroku, tzw. Eye 
Controller, BIGtrack zastępujący mysz, sprzęty mobilne wyposażone w aplikacje 
skanujące w 3D, tablety graficzne. Uczelnia jest w trakcie zakupu profesjonalnego 
skanera 3D, umożliwiającego pracę z ludzkim ciałem w celach projektowych, jak 
i medycznych – Artec Eva Lite. Jeśli chodzi natomiast o urządzenia wyjścia, to 
studentom zapewnia się m.in. drukarkę 3D, różnorakie ekrany, w tym dotykowe, 
a także maszyny brajlowskie. 

5) Laboratorium przetwarzania muzyki oraz grafiki. Wnioskodawca rokrocznie 
przedłuża licencje na pakiet Adobe dla całego specjalistycznego laboratorium 
przetwarzania muzyki i grafiki. Uczelnia poinformowała, iż nie posiada faktury 
z 2020 roku ze względu na nieodbywające się w tym roku lokalnie zajęcia 
z powodu pandemii, ale załączono dowód zakupu licencji na 2019 rok, by 
zaprezentować Ekspertom PKA ciągłość procesu. Zapewniono, iż licencja zostanie 
przedłużona wraz z powrotem do zajęć stacjonarnych. 

6) Laboratorium układów elektronicznych. Laboratorium wyposażone jest w szereg 
narzędzi służących do badań przepływu sygnałów elektrycznych, takich jak np. 
oscyloskopy, umożliwiając studentom tworzenie w ramach projektów 
różnorakich urządzeń elektronicznych opartych o układy Arduino. Sala 
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wyposażona jest również w oprogramowanie dające możliwość symulacji pracy 
takich układów, tj. program SimulIDE. 

 
W załączniku nr 1 przedstawiono faktury oraz inne dowody zakupu bądź pozyskania ww. 
infrastruktury oraz oprogramowania. Jednocześnie zadeklarowano, że Uczelnia dysponuje 
odpowiednim kapitałem finansowym, który gwarantuje doposażenie infrastruktury 
i oprogramowania na kierunku informatyka w miarę postępu technicznego i potrzeb 
programowych. 
 
Stanowisko Prezydium PKA 
Uczelnia przedstawiła szczegółowe opisy wyszczególnionych w zarzucie pracowni 
specjalistycznych. Do wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy dołączono skany faktur i inne 
dowody zakupów związanych z doposażaniem laboratoriów. Analiza dołączonej dokumentacji 
prowadzi do wniosku, iż wymagania odnośnie infrastruktury niezbędnej do prowadzenia 
studiów zostały spełnione. 
 
W świetle powyższego sformułowany uprzednio zarzut stał się bezprzedmiotowy. 
 
2. Porozumienia w sprawie praktyk nie odnoszą się bezpośrednio do wnioskowanych 

studiów. Do wniosku dołączono 5 porozumień w sprawie praktyk. Każde z tych 
porozumień zostało zawarte przed rokiem akademickim 2020/2021 i nie odnosi się 
wprost do studiów drugiego stopnia. Ponadto do porozumień dołączono program 
praktyk składający się z jednego zdania: „Praktyka powinna być realizowana w (…) 
częściach: I. asystencka – co najmniej 30 godzin, II. specjalnościowa – co najmniej 120 
godzin, III. specjalnościowa – co najmniej 60 godzin. Program tak jest zbyt lakoniczny, 
dodatkowo nie odpowiada on opisowi praktyk w programie studiów i przyjętym 
regulaminie praktyk, gdzie praktyki podzielono na praktyki ogólnoinformatyczne (w/po II 
semestrze) i specjalnościowe (w/po III semestrze) trwające odpowiednio 4 tygodnie 
(8 punktów ECTS) i 4 tygodnie (4 punkty ECTS). 
 

Stanowisko Uczelni 
Uczelnia zgodziła się ze stanowiskiem Prezydium PKA. Wnioskodawca poinformował, że 
w okresie od otrzymania uchwały nr 737/2021 Prezydium Polskiej Komisji Akredytacyjnej 
z dnia 22 lipca 2021 r. w sprawie procedowanego wniosku Uczelnia skontaktowała się 
z wszystkimi pięcioma podmiotami, z którymi zawarto porozumienia w sprawie praktyk 
zawodowych. Podpisano nowe porozumienia, w których zostały usunięte wady wskazane 
przez Prezydium PKA. W efekcie:  

1) Porozumienia są jak najbardziej aktualne, gdyż zostały podpisane w lipcu bądź 
sierpniu 2021 roku i w praktyce odnoszą się do kształcenia realizowanego począwszy 
od roku akademickiego 2021/2022, czyli od przewidywanego uruchomienia 
kształcenia na kierunku informatyka, studia drugiego stopnia o profilu praktycznym.  

2) Wskazane porozumienia odnoszą się bezpośrednio do wnioskowanego kierunku 
i stopnia studiów. Dodatkowo, w porozumieniach, Uczelnia wraz z interesariuszami 



 

 

  
Uchwała nr 905/2021 
Prezydium Polskiej Komisji Akredytacyjnej  
z dnia  16 września 2021 r.  

 
 

 

  

 

   

 
4 / 7 

` 

 
 

zewnętrznymi (firmami z branży IT) wskazała specjalność, w ramach której studenci 
będą realizowali praktyki zawodowe.  

3) Usunięto błędnie dodany załącznik do porozumień, który istotnie nie odnosi się do 
wnioskowanego kierunku i dodano właściwy załącznik z programem praktyk 
przewidzianym dla toku studiów na kierunku informatyka drugiego stopnia. 
Wyjaśniono, że pomyłka ta miała charakter techniczno-organizacyjny, a nie 
programowy. 

Zmienione porozumienia w sprawie praktyk przedstawiono w załączniku nr 2.   
 
Stanowisko Prezydium PKA 
Uczelnia przedłożyła uaktualnione porozumienia w sprawie praktyk zawodowych, w których 
usunięto wskazane w zarzucie wady. Zaprezentowane firmy związane są a branżą IT, co 
gwarantuje prawidłową realizację programu praktyk zawodowych. Ponadto, do porozumień 
dołączono szczegółowy program praktyk uwzględniający założenia programowe. 
 
Podjęte działania naprawcze czynią uprzednio  sformułowany zarzut bezprzedmiotowym. 

 
3. Wnioskodawca nie zapewnia wystarczającej liczby miejsc odbywania praktyk. Uczelnia 

przedstawiła 5 porozumień, w tym 4 z firmami zaawansowanymi technologicznie 
(łącznie tylko 28 miejsc praktyk na rok, przy czym niektóre z tych firm żądają 
przeprowadzenia regularnej rekrutacji) i 1 z Urzędem Miasta Łódź (50 miejsc). Nie jest 
możliwe przeprowadzenie zaawansowanych praktyk informatycznych dla 50 studentów 
(studia drugiego stopnia) w Urzędzie Miasta. Uczelnia co roku musi zaoferować 60 
miejsc praktyk, 30 w II semestrze i 30 w III semestrze. Oznacza to, że co roku Urząd 
Miasta musiałby oferować co najmniej 22 miejsca praktyk. 
 

Stanowisko Uczelni 
Uczelnia zgodziła się z zastrzeżeniem Prezydium PKA, iż przewidziana w porozumieniu 
z Urzędem Miasta Łodzi liczba miejsc praktyk jest nierealistyczna i nie gwarantuje właściwej 
realizacji zaawansowanych praktyk informatycznych, a tym samym umożliwienie 50 
studentom osiągnięcie efektów uczenia się przewidzianych dla tychże praktyk zawodowych. 
W związku z powyższym podjęto następujące działania naprawcze: 

1) Podpisano zmienione porozumienie w sprawie praktyk z Urzędem Miasta Łodzi, 
w którym Urząd zobowiązuje się przyjąć w każdym roku akademickim 10 studentów 
wnioskowanego kierunku na specjalności technologie sieciowe. 

2) Podpisano nowe porozumienia w sprawie praktyk ze znaczącymi firmami z branży 
informatycznej. 

3) W efekcie Uczelnia zapewnia obecnie studentom wnioskowanego kierunku 90 miejsc 
praktyk firmach i instytucjach przedstawionych w tabeli znajdującej się na str. 4. 
wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy.  

Wszystkie porozumienia w sprawie praktyk przedstawiono w załączniku nr 2. 
 
Stanowisko Prezydium PKA 
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Uczelnia poinformowała o uaktualnieniu porozumień w sprawie praktyk zawodowych. 
Urealniono liczbę miejsc praktyk zawodowych w Urzędzie Miasta (10 miejsc). W sumie 
oferowanych jest 90 miejsc (55 na specjalności Bazy danych i systemy, 35 na specjalności 
Technologie sieciowe) co jest liczbą gwarantującą prawidłową realizację praktyk 
zawodowych. Skany porozumień dołączono do wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy 
w załączniku 2. 
 
W świetle podjętych działań naprawczych sformułowany uprzednio zarzut stał się 
bezprzedmiotowy. 
 
4. We wniosku nie scharakteryzowano firm, z którymi podpisano umowy o praktykach 

a zatem nie jest możliwe zweryfikowanie, czy możliwe jest przeprowadzenie w nich 
praktyk specjalnościowych w III semestrze studiów. W szczególności dotyczy to 
specjalności technologie sieciowe. 
 

Stanowisko Uczelni 
Uczelnia poinformowała, że na str. 5-10 wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy 
przedstawiono zwięzły opis zakresu i rodzaju działalności firm, z którymi uczelnia podpisała 
umowy o praktykach. 
 
Stanowisko Prezydium PKA 
We wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy Uczelnia zamieściła opis zakresu i rodzaju 
działalności poszczególnych firm, z którymi zostały podpisane porozumienia w sprawie 
praktyk. Opisy te jednoznacznie wskazują na ich działalność handlowo-usługową, 
programistyczną i wdrożeniową związaną z kierunkiem studiów informatyka. 
 
W świetle powyższego sformułowany uprzednio zarzut stał się bezprzedmiotowy. 

 
5. W opisie rekrutacji nie wskazano, że absolwent studiów pierwszego stopnia powinien 

zdobyć 210 punktów ECTS tak, żeby osoba uzyskujący tytuł zawodowy magistra uzyskała 
łącznie 300 punktów ECTS. Powoduje to, że osoby z tytułem zawodowym licencjata, 
które w toku studiów pierwszego stopnia uzyskały zgodnie z art. 76 ust. 1 pkt 1 lit. a 
ustawy z dnia 20 lipca 2018 r. - Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce minimum 180 pkt 
ECTS, po zakończeniu projektowanego kierunku łącznie uzyskałyby 270 pkt ECTS. Jest to 
liczba niewystarczająca, ponieważ ukończenie studiów pierwszego i następnie drugiego 
stopnia jest równoważne ukończeniu studiów prowadzonych jako jednolite studia 
magisterskie. Do ukończenia jednolitych studiów magisterskich, zgodnie z art. 76 ust. 1 
pkt 1 lit. c wymagane jest uzyskanie co najmniej 300 pkt ECTS i to niezależnie czy studia 
te trwają 9 czy też 10 semestrów. 

 
Stanowisko Uczelni 
Uczelnia w pełni zgodziła się ze stanowiskiem Prezydium PKA, iż nie sprecyzowano 
formalnoprawnego kryterium rekrutacyjnego odnoszącego się do art. 76 ust. 1 pkt 1 lit. c 
ustawy z dnia 20 lipca 2018 r. – Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce. W celu niezbędnego 
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uzupełnienia tych wymagań opracowano projekt Uchwały Senatu Akademii Humanistyczno-
Ekonomicznej w Łodzi w przedmiocie zmiany Uchwały nr 1 Senatu Akademii Humanistyczno-
Ekonomicznej w Łodzi z dnia 17 lutego 2020 r. w sprawie warunków, trybu oraz terminów 
rozpoczęcia i zakończenia rekrutacji dla poszczególnych kierunków studiów pierwszego 
stopnia, drugiego stopnia i jednolitych studiów magisterskich w roku akademickim 
2021/2022. W Uchwale nr 1 Senatu Akademii Humanistyczno-Ekonomicznej w Łodzi z dnia 17 
lutego 2020 r. w sprawie warunków, trybu oraz terminów rozpoczęcia i zakończenia 
rekrutacji dla poszczególnych kierunków studiów pierwszego stopnia, drugiego stopnia 
i jednolitych studiów magisterskich w roku akademickim 2021/2022 Wnioskodawca 
wprowadzi następującą zmianę:  
– w § 3 dodaje się ust. 4 w brzmieniu: „4. Warunkiem podjęcia studiów drugiego stopnia na 
kierunku informatyka o profilu praktycznym jest uzyskanie przez absolwenta studiów 
pierwszego stopnia efektów uczenia się określonych w programie studiów, którym 
przypisano co najmniej 210 punktów ECTS”. 
 
Wyżej wymieniona uchwała zostanie poddana pod głosowanie na najbliższym posiedzeniu 
Senatu Akademii Humanistyczno-Ekonomicznej w Łodzi, które zostało zaplanowane na dzień 
21 września 2021 roku. W załączniku nr 3 przedstawiono pełny tekst projektu uchwały. 
 
Stanowisko Prezydium PKA 
Uczelnia zgodziła się ze zarzutem zawartym w Uchwale PKA i w odpowiedzi na zarzut 5. 
przygotowała odpowiednią uchwałę Senatu uwzględniającą uwagę zawartą w stanowisku 
PKA. Projekt uchwały będzie poddany głosowaniu Senatu w dniu 21 września 2021.  
 
W świetle powyższego sformułowany uprzednio zarzut stał się bezprzedmiotowy. 
 
6. Zastrzeżenia budzi obsada zajęć bazy danych (laboratorium). Szczegółowe informacje 

w ww. zakresie znajdują się w załączniku do uchwały.  
 

Stanowisko Uczelni 
Uczelnia podzieliła zdanie Prezydium PKA co do błędnej obsady zajęć bazy danych 
(laboratorium). Decyzją władz Uczelni postanowiono powierzyć prowadzenie zajęć z ww. 
przedmiotu nauczycielce akademickiej z tytułem profesora, posiadającej znaczący dorobek 
naukowy w zakresie baz danych. Osobie tej powierzono prowadzenie zajęć z przedmiotów: 
Bazy danych (wykład) oraz Systemy baz danych NoSQL (wykład i laboratorium). Powierzenie 
jej zajęć laboratoryjnych z przedmiotu Bazy danych jest zatem w pełni uzasadnione. 
W załączniku 4 przedstawiono dorobek naukowy i oświadczenie ww. wykładowczyni 
o podjęciu zatrudnienia w AHE w Łodzi od 1 października 2021 roku. 
 
Stanowisko Prezydium PKA 
Uczelnia dokonała zmiany obsady zajęć bazy danych (laboratorium). Osoba przewidziana do 
prowadzenia zajęć z tego przedmiotu posiada kompetencje dydaktyczne i naukowe 
gwarantujące prawidłową ich realizację. W załączniku dołączono ponadto oświadczenie 
wykładowcy o podjęciu zatrudnienia w AHE w Łodzi od 1 października 2021. 
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W świetle powyższego sformułowany uprzednio zarzut stał się bezprzedmiotowy. 
 
Biorąc pod uwagę złożone wyjaśnienia oraz podjęte działania naprawcze Prezydium PKA 
stwierdza, że zaistniały przesłanki do zmiany opinii negatywnej wydanej w uchwale nr 
737/2021 z dnia 22 lipca 2021 r. i pozytywnie opiniuje wniosek. 
 

§ 2 
Uchwałę Prezydium Polskiej Komisji Akredytacyjnej otrzymują: 
1. Minister Edukacji i Nauki, 
2. Rektor Akademii Humanistyczno-Ekonomicznej w Łodzi. 

 
§ 3 

Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia. 
 
 

Przewodniczący 
Polskiej Komisji Akredytacyjnej 

Podpisano podpisem kwalifikowanym w dniu 
23.09.2021 

 
Stanisław Wrzosek 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


